
Odpovědi na otázky a plánované změny ve výuce anatomie v návaznosti na studentskou 

evaluaci za akademický rok 2021-2022 

 

Kladné komentáře a poděkování nejsou součástí tohoto dokumentu, ale jsme za ně vděční a 

děkujeme. 

 

Největší problém semestru byl naprosto šílený listopad se třemi testy z AHE, jedním z buňky, 

jedním z latiny a zkoušením z AHE, zakončeno pitevním týdnem. A to protože to nebyl 

problém ani tak jednotlivých předmětů, ale právě jejich koordinace. Doufám, že pro další 

ročníky se s tímto něco provede. 

Děkujeme za upozornění, prověříme. Nicméně studium vždy sestává z více předmětů a 

zákonitě musí docházet k tomu, že se budou povinnosti hromadit a bude toho se zvětšujícím se 

objemem stále stejně. Provedeme posun, ale upozorňujeme, že testy se píšou vždy po skončení 

určitého tématu a posuny povedou k překryvu jiných témat, což je situace, na kterou si hodně 

studentů stěžovalo u tématu trávicího systému. 

 

Jediná konkrétní věc co mě napadá, že by se dala zlepšit, je poskytnutí modelových obrázků 

vyžadovaných v testech. Na stránkách ústavu je obvykle napsáno něco jako "Příklady obrázků 

k nakreslení jsou k dispozici v učebnici Memorix Anatomie", avšak občas se pak na cvikách 

řeší, co je tam špatně a co musíme nakreslit trochu jinak. Myslím, že by nedalo moc práce dát 

místo tohoto nápisu odkaz ke stažení PDF s obrázky přesně takovými, jaké jsou v testech 

vyžadovány. 

Obrázkem student prokazuje, že danému tématu rozumí. Soubor modelových obrázků vede jen 

k mechanickému kopírování bez přidané hodnoty a bez snahy pochopit koncept. 

 

V rámci seminářů bych ocenil, kdyby ukázka struktur probíhala více názorně. V praxi budeme 

jednou například hodnotit snímky zobrazovacích metod, proto bych rád více rozebíral tyto. 

Nějaké hluboké struktury v břišní dutině například spíše uvidíme na snímku než naživo. 

Snímky ze zobrazovacích metod se používají k ilustraci anatomických skutečností. Můžeme je 

používat častěji, ale není naším úkolem nahrazovat výuku jiného předmětu, protože se tomuto 

věnuje zvláštní předmět Zobrazovací metody v lékařství vyučovaný na Radiodiagnostické 

klinice. Naopak hluboké struktury v břišní dutině uvidíte během operací na chirurgie, 

urologii, gynekologii, ortopedii či neurochirurgii, a proto je třeba se v nich dobře orientovat i 

fyzicky, což už žádný další předmět nenabídne. 

 

Avšak přišlo mi, že některé látce bylo věnováno příliš mnoho času, který pak chyběl 

například na konci roku. Příkladem může být GIT. Na zápočtový test jsme měli minimálně 3 

týdny. Ve škole jsme mezitím stihli probrat už dýchací systém a začali jsme brát systém 

močopohlavní. Čistě podle mě bylo na GIT zbytečně moc času... Naopak ke konci roku, kdy 

nám k anatomii přibyly další předměty jsme museli stíhat mnohem podrobnější CNS za méně 

než týden. 

Na začiatku LS by sme uvítali 1. test (GIT) aj skôr ako po mesiaci. Pretože to bolo naozaj 

viac ako dostatok času na tráviaci trakt, ktorý by sme viacerí ocenili na učenie CNS. 

Ve druhém semestru se stalo, že jsme měli přednášky z jednoho tématu, cvičení z druhého a 

test ze třetího. Moc jsme nevěděli, co dřív a tento stav nebyl ideální. Zároveň na CNS bylo 

celkem málo času. 

Letní semestr by si zasloužil lepší organizaci, ideálně zkrátit prvotní 3 týdny před testem GIT, 

aby se aspoň částečně předešlo posledním hektickým týdnům.  

Například 3 týdny na GIT a tak málo času na CNS před zkouškovým obdobím. 



druhém semestru výuky jednotlivé časově úseky občas nejsou vhodné. Téměř nikdo z nás 

nepotřeboval tolik času na GIT, však většina (včetně mě) se vyjadřovali o nedostatku času na 

CNS a smysly (taky přibližně v tom stejném časovém úseku měli jsme letní pitvy a závěrečný 

test z biologie). Rozumím, že prodloužení GITu nastalo primárně s organizačních důvodů a 

doufám, že příští rok studenti se s tím nesetkají. 

Na výuku GIT bylo věnované zbytečně moc času a důsledkem pak poslední týdny byly velmi 

natěsnané testy, kdy bylo velmi náročné se na vše připravit. Předsunutí výuky cév před 

orgánové soustavy je dobrou změnou a velice usnadnilo studium orgánových soustav 

Rozvržení testů v průběhu roku bylo většinou dobré, akorát posledních 14 dní s pitvami, CNS 

2, CNS 3, smysly a zkoušením už bylo trochu moc. 

časová dotace na jednotlivé okruhy studia - např. na GIT měsíc bylo dle mého názoru příliš 

mnoho času, naopak na smyslový systém půltýden málo. 

Myslím si, že by bolo vhodné posunúť zápočtový test z GITu minimálne o 1 týždeň, nakoľko 

4 týždne bolo naozaj priveľa s porovnaním záveru roka, kedy sme mali medzi zápočtami 3 

dni. 

Čas na GIT byl moc dlouhý. Chápu, že v histologii je to téma velmi nabité, ale i tak by se to 

dalo redukovat tak, abychom měli o týden méně GITu, přičemž ten týden navíc by se přidal k 

jinému tématu (třeba CNS :) ) 

První hodinu praktické výuky tématu trávicí systém jsme předsunuli na konec zimního 

semestru, tím se nám povedlo posunout celý sylabus letního semestru o týden dopředu a získat 

tak čas na konci semestru. A díky nové posluchárně v Žížale se testy v letním semestru budou 

psát v pondělí, tudíž nebude docházet k situaci, v níž se test psal až po začátku nového tématu. 

 

Zároveň si myslím, že by se měla praktická cvičení konat před dnem v týdnu, ve kterém se 

budou psát testy. V letním semestru se testy psaly ve čtvrtek, ale histologické praktické 

cvičení jsme měli v pátek, kvůli čemuž se musely přesouvat testy a pak byla celá organizace 

ještě komplikovanější (věřím, že nejen pro nás). 

Testy jsou pokaždé plánovány tak, aby se stihlo probrat celé téma. Víme o problému, který 

vznikl s tématem močopohlavního systému, který vznikl spojením A+ HE. V budoucnu už by se 

tento problém opakovat neměl. 

 

Testy mi přišli férové, akorát dost dělá i plašení při čtení delších otázek v obavě, že před 

napsáním odpovědi přejde prezentace na další otázku. Asi bych uvítal, kdyby v rohu snímku 

se současnou otázkou byl odpočet v sekundách, který by ukazoval, kolik přesně času ještě na 

otázku zbývá. To samé i při kreslení obrázků. 

Děkujeme za návrh, musíme se podívat, jestli to Powerpoint umí. Nicméně online testy v době 

distanční výuky tuto funkci měly a studenti si opakovaně stěžovali, že je znervózňuje, když 

vidí, jak jim ubíhá čas. 

 

Zápočtový test z ciev v zimnom semestri hodnotím tiež veľmi kladne a určite by som privítala 

posunúť aj PNS pred orgánové sústavy, nakoľko som sa pri nich potom len slepo učila 

inervácie bez znalosti čo je to vlastne sympatikus. 

Stálo by za zvážení, zda by se nedal před GIT posunout také zápočet z PNS. Načasování pitev 

v letním semestru se nám zpočátku zdálo nešťastné, kvůli nenávaznosti s CNS. Ukázalo se 

ale, že to bylo velice dobré opakovaní pro zkoušku a bylo tedy přínosnější, když bylo s větším 

časovým odstupem od GITu, dýchacího a močopohlavního systému 

Návrh zvážíme po hlubší analýze, kterou si tento přesun vyžaduje. 

 

Týždeň prípravy na test z PNS pre mňa osobne vôbec nebol dostačujúci… 



Perifernímu nervovému systému jsou vymezeny dva týdny, nicméně již navazuje na probraná 

témata všech míšních nervů (včetně nervů končetin) z období zimního semestru, takže novými 

tématy jsou pouze hlavové a autonomní nervy, částečně zmíněné již při studiu lebka, svalů a 

orgánových soustav. Čas tedy považujeme za dostatečný. 

 

Tiež si myslím že by endokrinný systém nemal byť zaradený medzi CNS1 a CNS2. Začali 

sme CNS1, na ďalší týždeň sme mali test z endokrinného systému, na ďalší pitvy a na ten 

ďalší CNS2 a 3. Po pitevnom týždni som už ani nevedela čo je miecha a musela som začať 

odznova. 

Návrh zvážíme po hlubší analýze, kterou si tento přesun vyžaduje. Je ale potřebné si 

uvědomit, že rozsah učiva z A a HE se u některých témat docela liší, zejména, co se týká 

nutnosti výuky na praktických cvičeních, a proto tu jistý nesoulad vždy vzniká, neboť jsme 

omezeni počtem výukových hodin na týden a semestr. Bohužel nejde udělat vzhledem 

k omezenému počtu mikroskopů dvoje praktická cvičení z histologie v jednom týdnu. 

 

Způsob testů, který probíhal formou časované prezentace mi přišel nevyhovující. Než se 

člověk zorietuje v obrázku, nebo porozumí otázce, vybaví si z kvanta naučných informací 

konkrétní věc a napíše ji, je již často pozdě. Navíc zde není možnost si otázky rozvrhnout 

časově tak, aby ty nad kterými je potřeba popřemýšlet mohl přeskočit a vrátit se k nim nazpět. 

Časovaná prezentace zabezpečuje pro všechny stejné podmínky. Vámi navrhovaný přístup 

vyžaduje individuální zadání pro každého studenta zvlášť, což je technicky neproveditelné. 

 

Jediným mým větším problémem by bylo opakování nesplněných zápočtových testů po 

ukončení semestru. Fyzioterapeuti mají možost test opakovat 14 dní po nesplnění prvního 

pokusu. Tuto variantu bych velmi uvítala z důdvodu snížení míry stresu z psaní těchto testů. 

Vámi navrhovanou variantu jsme již zkoušeli, nicméně se neosvědčila, jelikož se potom 

překrývá opakovací test s dalšími povinnostmi, což nakonec vedlo k více nesplněným 

povinnostem a potížím se získáním zápočtu. 

 

Zkouška 

Ako prvé by som veľmi pekne chcela pre budúce ročníky poprosiť, aby boli pri termínoch, 

kde je napríklad 40 ľudí rozdelení na skupiny, ktoré majú prísť napr. o 8:00, 10:00, 12:00,... 

Je naozaj nepríjemné čakať 6 hodín v strese, kedy konečne zavolajú moje meno a dostanem sa 

na rad. 

Návrh zvážíme po hlubší analýze, kterou si tato změna vyžaduje. Stává se, že se však studenti 

odhlašují na poslední chvíli a vznikají potom nevhodné mezery. Rovněž se pak musí zavést 

omezení jak pro časovou přípravu studenta, tak pro samotnou zkoušku (u nichž jsme nyní 

poměrně pružní), což může vyvolat mnohem větší stres než prosté čekání na zkoušku. 

 

Taktiež si myslím, že je veľký nepomer keď skúša histológ+anatóm spolu a anatóm 

samostatne. Na skúšaní u anatóma sa otázky na histológiu a embryológiu týkajú úplných 

základov, zatiaľ čo niektorí moji spolužiaci boli hlavne u pána doktora Uhlíka dusení na 

úplných detailoch. 

Rozdílnost zkoušení u jednotlivých zkoušejících je přirozená a k vysokoškolskému systému 

patří stejně jako rozdíly v přednáškách různých učitelů. Všichni, kdo AHE zkoušejí, se snaží o 

vyváženost jednotlivých podoborů, a pokud se diskuse ubírá k nějakým podrobnostem, které 

se studentovi nezdají příliš důležité, není to nikdy příčinou zásadního zhoršení známky nebo 

dokonce neúspěchu v celé zkoušce. 

 

HE 



Některé přednášky nebyly vůbec výstižné, protože přednášející je zaměřen jenom na jeden ze 

tří oboru AHE. Myslím, že bylo by vhodné oficiálně rozdělit přednášky na histologické a 

anatomické stejným způsobem, jak jsou rozdělená praktická cvičení. 

Cílem toho systému je předměty A+HE více integrovat a ne rozdělit. Na prohloubení 

integrace témat budeme dále pracovat, protože předmět AHE běžel letos prvním rokem. 

 

Myslím, že jej vyučovaniu sa venuje príliš málo času v porovnaní s tým, koľko sa toho od nás 

vedomostne vyžaduje. Venovať jej len posledných 10 minút z cvičení z histológie, kedy už 

väčšina nevníma a jednu prednášku je podľa môjho názoru naozaj málo. Taktiež si myslím že 

1-3 týždeň vývoja by sa mal preberať tesne pred orgánovými sústavami, nakoľko v zimnom 

semestri majú všetci plnú hlavu kostí, kĺbov a svalov a na nejaké informácie o zárodočnom 

terčíku sa veľmi rýchlo zabúdajú. Taktiež si myslím, že by mala byť jednoznačne stanovená 

literatúra a rozsah informácií vrátane vývojových vád, ktoré budú od nás vyžadované pri 

testoch a skúške. 

 

Během většiny roku byla embryologii kladena velmi malá důležitost během cvičení. Bohužel 

jsme se jí začali věnovat vždy v posledních deseti minutách a to rozhodně nebylo dostačující. 

Věřím, že embryologie je velmi důležitá a mělo by se jí tedy dát rozhodně více prostoru 

během histologických cvičení. Embryologie by měla být upřednostňována před zbytečnými 

histologickými detaily. Věřím, že pokud se během vyučování bude na embryologii klást větší 

důraz, přestane být studenty opomíjená do takové míry, jako tomu bylo doteď. 

Výuka embryologie musí být zákonitě více teoretická než výuka anatomie a histologie. Nikdy 

nebudeme mít k dispozici celé spektrum preparátů, které by nám umožnily vyučovat 

embryologii v plném rozsahu prakticky. Proto jsou základem výuky embryologie přednášky. 

Ať už samostatné, jako je tomu u obecné embryologie a u vývoje některých orgánových 

systémů (srdce a cévy, trávicí systém, močopohlavní systém), nebo spojené s anatomickým a 

histologickým výkladem (nervový systém, endokrinní systém, kůže, smysly). Účelem praktik 

není opakovat obsah přednášky, proto je embryologii věnovaná jen jejich menší část. Obecná 

embryologie 1.–3. týdne se vyučuje přesně tehdy, kdy doporučujete, tedy těsně před začátkem 

výuky témat týkajících se jednotlivých systémů. Mezi systémy patří i cévní systém, který na 

embryologii bezprostředně navazuje. Literatura k embryologii je jasně stanovená v seznamu 

doporučené literatury a na určení minimálního rozsahu výuky vývojových vad ještě 

zapracujeme.  

 

Nevyhovovala mi výuka anatomie od histologů ani histologie od anatomů. Oba z ústavů si 

zakládají na nějakých daných věcech a podrobnostech, a pokud vedl přednášku ústav druhý, 

vždy byly řečeny jen úplné základy. Nakonec to u mě většinou končilo tak, že jsem si doma 

musela ještě pouštět přednášky z minulých let, které byly zvlášť. Proto bych do budoucna 

nechala přednášky oddělené nebo by se mělo na podrobnostech ubrat a vyžadovat opravdu jen 

základ. 

Je přirozené, že každý přednášející si zakládá na jiných podrobnostech, ale věřte, že jsme se 

snažili o vyvážené přednášky obsahující důležité informace z obou oborů. Pokud se nám to 

někdy nepovedlo dokonale, lze to vysvětlit tím, že předmět AHE běžel letos prvním rokem a 

trpěl ještě dětskými nemocemi. Na prohlubování integrace mezi anatomií, histologií a 

embryologií budeme dále pracovat. 

 

Histologické testy/části testů - lepší formulace otázek, aby bylo zřejmé jakého tématu se 

otázka alespoň týká. Občas volba obrázků preparátů nebyla ideální, resp. nejasné na co přesně 

se ptáte. Ideálně mít 2 obrázky stejného preparátu, jeden s menším zvětšením, aby zachycoval 

většinu preparátu a poté výseč (s větším zvětšením) s konkrétní věcí, na kterou je otázka. 



Tato forma testů byla pro histologický ústav novinkou, proto jsme možná nezvolili vždy 

ideální otázku nebo obrázek. Rovněž se musíme přizpůsobit skutečnosti, že použitý obrázek 

může mít třeba vyhovující rozlišení, pokud ho zobrazíme na monitoru, ale může být méně 

zřetelný, pokud je promítaný na velké plátno a pozorovaný z různých úhlů posluchárny. Toto 

vše je pro nás poučením a budeme se snažit, aby nejasných otázek v testech ubylo. 


